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Vyštudovala architektúru, no 
dlhodobo sa venuje navr
hovaniu výbehov pre zvie

ratá v zoologických záhradách po 
celom svete. Myslí si, že sa málo 
hovorí o úspechoch ZOO Bratisla
va, ktorá vracia niektoré ohrozené 
druhy zvierat do ich prírodného 
prostredia. Pripomenula, že ZOO, 
ktorú máme priamo v katastri 
Karlovej Vsi, pripravuje pre svo
jich návštevníkov zážitkové safari. 
Najväčší dlh cíti voči medveďovi, 
pre ktorého chystajú nový výbeh. 
Zhovárali sme sa s Júliou Hanulia
kovou zo ZOO Bratislava.

Začali sa letné prázdniny, do 
ZOO Bratislava sa určite vyberú 
mnohé rodiny. Čo ste pripravili pre 
návštevníkov?

Najväčšou novinkou tejto letnej 
sezóny budú safari autobusy. Toto 
leto by sme chceli začať s pravidel
nými komentovanými prechádzkami 
a kŕmením zvierat. Počas víkendo
vých dní by sme tu chceli mať aj 
pravidelné predstavenia napríklad 
bábkového divadla, prípadne iné im
provizované predstavenia s témou 
ochrany prírody. Vytvorili sme nové 
oddelenie záhradníkov. Už máme aj 
odozvy od návštevníkov, že nám zoo
logická záhrada rozkvitá do krásy. To 
je práve zásluha záhradníkov. V spo
lupráci s karloveským Kamel klubom 
budeme robiť aj letné Cestovateľské 
kino.

Návštevníkov vždy poteší, keď 
vidia, že sa ZOO darí, napríklad 
v podobe nových mláďat. V máji 
sa u vás narodila malá ťava, ktorej 
meno symbolicky navrhli pred
stavitelia karloveského Kamel klu
bu. Ako sa má toto mláďa?

Celestínke sa darí veľmi dobre, 
pekne rastie. Je milá a spoločenská, 
nevyhýba sa ani pohľadom návštev
níkov. Tak je takmer isté, že keď sa 
na ňu prídete pozrieť, uvidíte ju. Pred 
niekoľkými dňami dostala aj nového 
spoločníka – mladého samčeka Csabu 
z Miškolca, takže nám tu vyrastá nová 
generácia tiav.

Chystá sa ešte nejaký zvierací baby 
boom?  

U nás sa stále niečo deje a neustále 
máme nejaké prírastky. Cez víkend 
sa narodila nová lama alpaka. Je to 
veľmi milé kontaktné, vlastne domáce 
zviera. Ak ju zavoláte, príde k plotu 
a návštevníci ju často kŕmia trávou 
z okolia. My sa tomu nebránime, 
zvieratá to majú rady a spestrí im to 
jedálniček. My sa len snažíme ľuďom 
vysvetľovať, aby ich nekŕmili pukan
cami, hranolčekmi alebo podobnými 
potravinami, ktoré sú pre zvieratá 
nevhodné. V sobotu sme prvýkrát 
vypustili troch pávov v zoologickej 
záhrade. Chceli by sme ich postupne 
nechať voľne sa pohybovať medzi 
návštevníkmi. Ďalším našim prírast
kom sú psíkovia ušatí. Sú veľmi 
krásni. Sú to vlastne líšky, ale vyze
rajú ako psíky s takými dlhými ušami. 

Veľa ľudí sa zamýšľa napríklad nad 
tým, v akých podmienkach žijú 
zvieratá v ZOO. Ktoré zvieratá 
sa majú v bratislavskej ZOO naj
lepšie? 

V zoologickej záhrade máme 
viac ako 1 500 zvierat  a okolo 150 
druhov, z ktorých mnohé sú vzácne 
alebo ohrozené. Naša ZOO je dlhodo
bo známa tým, že dokáže takpove
diac rozmnožiť akéhokoľvek kopyt
níka. Možno je to kvalitnou stravou 
či starostlivosťou, všetkým druhom 
kopytníkov sa u nás veľmi dobre darí. 
Napríklad by som spomenula Dikdik 
kirkov, ktoré sú veľmi populárne aj 
medzi návštevníkmi. Sú to také malé 
antilopky a keď sa im pozriete do tváre 
vyzerajú akoby z disneyovky, majú 
veľké oči s dlhými mihalnicami, skoro 
dlhšími ako ich vlastná tvár. Veľmi 
dobre sa im u nás darí a majú veľmi 
často potomstvo, čo je ne zvyčajné. 
Iné zoologické záhrady majú problém 
ich rozmnožovať, a preto je o nich 
veľký záujem. Umiestňujeme ich v 
iných záhradách.

A naopak, ktoré zvieratá by si 
zaslúžili zlepšenie podmienok?

Chceme predovšetkým vybudo
vať nový výbeh pre nášho medveďa 

hnedého, ktorého voláme Felix. Mo
mentálne je vo výbehu, ktorý pochá
dza zo šesťdesiatych rokov a je to naj
starší výbeh, v ktorom je stále ten istý 
druh zvieraťa. Radi by sme ho čo naj
skôr presťahovali do nového výbehu, 
ktorý bude mať podobu karpatského 
lesa. Budú tam s ním aj iné zvieratá 
ako napríklad zubre alebo vydry. 
Chce me mu vytvoriť také podmienky, 
aby tam mohol byť naozaj tým čím 
je, čiže medveďom, aby mohol obja
vovať svoje vlastné pudy, schopnosti. 
Zoológovia hovoria, že náš Felix je 
vo veľmi dobrom zdravotnom stave. 
Znamená to, že má dobrú starostli
vosť. Nám teraz ide skôr o to, aby sa 
mu zlepšila kvalita života. On sa síce 
pred dvadsiatimi šiestimi rokmi v tom 
výbehu narodil a pozná vlastne len 
ten, ale my vieme, že by mal by byť v 
inom, prirodzenejšom prostredí. Nový 
výbeh pre medveďa by sme chce li 
otvoriť na budúci rok na jeseň. Je to 
naša najväčšia priorita, preto mám aj 
na počítači napísanú vetu: Čo si dnes 
urobila pre medveďa? To preto, aby 
sme popri riešení množstva drobnos
tí a problémov, ktoré treba riešiť ak
tuálne, nezabudli na ten hlavný cieľ, 
ktorý sme si dali, a to vytvoriť pre 
nášho medveďa dôstojné prostredie. 

Čiže sa dá povedať, že každý deň 
myslíte na Felixa? 

Áno, dá sa to aj tak povedať 
(úsmev). Len pre zaujímavosť, minulý 
týždeň mu urobili manikúru a pedikú
ru. Tak keď sa naňho prídu návštevní
ci pozrieť, budú môcť vidieť, že má 
ostrihané nechty.

Vyjadrili ste sa, že by ste chceli vzá

jomne prepojiť jednotlivé druhy 
zvierat. Ako by sa to dalo urobiť? 

Ideálne by bolo, keby sa nám po
darilo vytvoriť funkčný prírodný prie
stor pre rôzne zvieratá, rastliny, hmyz 
a všetko by tam žilo spolu v harmónii. 
I keď k tomu cieľu máme ešte ďale
ko, snažíme sa zisťovať, ktoré druhy 
by sme mohli dať dokopy tak, aby to 
bolo zaujímavé aj pre návštevníkov. 
Robí sa to tak, že zvieraťu, ktoré by 
teoreticky mohlo byť ohrozené pri 
spolunažívaní s inými druhmi, vy
tvoríme únikové cesty. Je to presne 
ten istý princíp, ktorý sa používa v 
prírode. Pokiaľ sa zviera chce skryť 
pred predátorom, tak predovšetkým 
sa snaží ukryť vo svojej vlastnej nore, 
kam sa predátor nedostane. 

Veľká časť areálu ZOO nie je 
sprístupnená. Neuvažujete naprí
k lad nad tým, že by ste vybudova
li lanovku pre návštevníkov, aby 
videli zvieratá zhora a mohli pre
chádzať ponad areál?

Máme veľmi veľa plánov a 
rozmýšľali sme aj nad lanovkou. 
Aktuálne by sme chceli vytvoriť kar
patské safari. Čoskoro dostaneme 
elektrické vozíky. Budeme ich 
používať najprv na vyvážanie ľudí 
od domu opíc k nosorožcom formou 
kyvadlovej dopravy. Je to pomerne 
veľká vzdialenosť do kopca, ktorá 
môže robiť problém mamičkám s 
kočíkmi či vozičkárom. Postupne by 
sme chceli začať voziť ľudí do menej 
rozvinutej časti záhrady, kde máme 
rozsiahle plochy, na ktorých žijú 
zvieratá typické pre karpatské lesy 
– daniele, muflóny, srny či jazvece, 
žijú tam aj líšky a množstvo vtákov. 

Júlia Hanuliaková: „Bez 
podpory verejnosti, by sme 
nemohli realizovať ani naše 
záchranárske programy.“
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Rozhovor

Približne dve pätiny rozlohy ZOO 
zaberá krásny dubový les, ktorého sa 
nikto 60 rokov nedotkol. Je to rarita v 
centre Bratislavy. Okrem toho sú tam 
staré háje a ovocné sady, kde sa dobre 
darí vtákom. No a potom sú tam lúky 
s nádherným výhľadom na Bratislavu. 
V priestore bývalej jazdiarne by 
sme chceli vytvoriť sedliacky dvor s 
domácimi zvieratami typickými pre 
roľnícke usadlosti v minulosti. Jazda 
cez toto územie môže byť zážitkom 
samým osebe. Predstavte si, ak sa 
to spojí so zážitkovým programom 
so zvieratami. Už teraz sme začali 
dokrmovať voľne žijúce zvieratá na 
vytipovaných miestach s tým, že by 
sme to v budúcnosti mohli využiť ako 
miesta na zastávky s výkladom. Čiže 
v týchto zatiaľ nevyužitých priesto
roch zoologickej záhrady plánujeme 
zážitkové safari. 

ZOO nie je len zábavný park ale 
aj vedecká inštitúcia. Vytvára vám 
zriaďovateľ dobré podmienky pre 
fungovanie?

Naša zoologická záhrada je čias
točne financovaná z prostriedkov 
mesta a som za to veľmi vďačná. Ak 
by sme si mali zarobiť sami na seba, 
musela by byť cena vstupeniek mož
no štyri až päťkrát vyššia. Tým by 
sa návšteva ZOO stala neprístupnou 
mnohým ľuďom, a to by bola veľká 
škoda najmä pre ochranu divokej 

prírody. Mali by sme oveľa nižšiu 
návštevnosť, čo by znížilo celkovú 
hodnotu zoologickej záhrady. Bez 
podpory verejnosti by sme nemohli 
realizovať ani naše záchranárske pro
gramy. Našou misiou je tiež záchra
na divokých zvierat a robíme to cez 
záchranárske programy, ktorých 
súčasťou je aj naša zoologická záhra
da. Možno sa doteraz málo hovo
rilo o našich úspechoch v navrátení 
niektorých ohrozených druhov do 
prírodného prostredia. Spolupracu
jeme pritom s inými zoologickými 
záhradami a podpísali sme sa pod 
úspešné navrátenie niektorých zvie
rat, ktoré boli vyhynuté v divočine. 
Preslávili sme sa najmä návratom 
Adaxov núbijských do pôvodného 
prostredia severnej Sahary v Maroku. 
Spolupracovali sme v programoch 
na návrat púštnej antilopy Oryx  
arabský. Obidve tieto zachránené 
vzácne zvieratá je možné vidieť v  
súčasnosti vo výbehoch pri našej af
rickej savane. Pred dvomi týždňami 
sa nám narodilo mláďa európskeho 
zubra. Skoro všetci odchovanci nášho 
zubrieho páru, ktorý mal už jedenásť 
mladých, sa vrátili do divokej prírody 
rôznych končín Európy. Naposledy 
bola vrátená mladá samica Premia do 
bulharských Rodop, kde sa stala člen
kou divokého stáda. To je to, čo sa 
snažíme dosiahnuť. Nielen, že zviera 
zostane divoké a dokáže sa samo o 

seba postarať v divočine, ale že sa 
aj začlení do divokého stáda. Toto 
je ideálnym stavom a cieľom práce 
zoologických záhrad. Sú útočiskom 
pre zvieratá, keď ich vlastné životné 
prostredie je komplikované. Keď sú 
na to vhodné podmienky, tak ich zase 
vraciame späť do divočiny. 

Pomáhajú vám aj súkromní darco
via, vraj môžu symbolicky pozvať 
na raňajky aj nosorožca. 

Áno, máme rôzne možnosti daro
vania. Môžete napríklad pozvať no
sorožca na raňajky, či kúpiť žirafe 
novú kefu na česanie srsti. Sú to síce 
drobnosti, ale i takýmto spôsobom 
môžu naši sympatizanti podporiť našu 
prácu. Samozrejme, veľmi si vážime 
aj našich veľkých darcov a donorov.  
Rozhodujúci objem prostriedkov však 
dostávame, ako som už spomenula, 
od hlavného mesta. Máme však aj 
súkromných darcov. Ide väčšinou o 
malé sumy, z času na čas aj väčšie, 
ale takáto podpora je pre nás dôležitá. 
Na našej webovej stránke je napríklad 
možnosť adoptovať si alebo sponzo
rovať jednotlivé zvieratá – buď na me
siac alebo aj na celý rok. 

Rozhovor sme začali plánmi na leto, 
skúsme teda na záver ešte malú 
upú tavku. Ak by ste mali vybrať 
tri vzácne zvieratá, ktoré sa oplatí 
vidieť v ZOO Bratislava, ktoré by 

to boli?
Máme tu niekoľko zvierat, ktoré sa 

nedajú vidieť nikde inde na Slovensku 
– žirafy, orangutany, šimpanzy, noso
rožce či hyeny. Ale ak by som si teda 
mala vybrať, tak podľa mňa oranguta
ny sú úplné hviezdy, dá sa s nimi ko
munikovať. Skúste sa napríklad hrať s 
nimi takým spôsobom, že sa budete 
tváriť, že ich ignorujete, hneď sa začnú 
o vás zaujímať. Začnú sa ukazovať. Ak 
máte malé deti, samec sa ukryje ku 
skleným dverám, schúli sa a prikry
je, čím sa robí malým. Ako keby tým 
deti pozýval, aby prišli bližšie. Po
tom je milé pozorovať ako trojročné 
dieťa a veľký orangutan komunikujú 
priloženými hlavami na skle. Ďalším 
takým miestom, kam by som veľmi 
rada pozvala ľudí, je náš karpatský 
les. Tam je expozícia vlkov, zubrov a 
iných karpatských kopytníkov, kde by 
sme zároveň v budúcnosti umiestnili 
aj výbeh pre medveďa. A určite noso
rožce. Vidieť nosorožce nad Bratisla
vou, to je jedi nečný pohľad, ktorý sa 
nedá získať v žiadnej inej zoologickej 
záhrade na svete. Možno aj pre toto 
všetko k nám každoročne zavíta vyše 
300 tisíc návštevníkov, a to vrátane 
tých, ktorí k nám merajú cestu zo 
susedného Rakúska či Maďarska.

-mš-; Foto: MiÚ; Vizualizácia: 
idealarch (objednávateľom bolo 

oddelenie komunikácie
a marketingu magistrátu)

Nový výbeh by mal na budúci rok na jeseň poskytnúť medveďovi Felixovi prirodzené prostredie karpatského lesa.


